
Srbija; Protiv elektrana ljudi, ribe i rakovi

Investitori malih hidroelektrana niste dobrodošli. Ovo je naš ekološki raj, ovde žive zajedno
ljudi, pastrmke, rakovi… Branićemo složno našu reku do kraja. Takvo upozorenje piše na
tablama, koje se nalaze duž reke Lopatnice, u blizini Bogutovačke Banje, udaljene
dvadesetak kilometara od Kraljeva. Tu je postavljeno šest tabli posle vesti o mogućoj skorijoj
gradnji prve, kao i još nekoliko mini-elektrana, na raci Lopatnici i njenim pritokama. Ta vest
je meštane Bogutovca, sela Lopatnice, Stanče, Tolišnice, Propljenice… toliko uzbudila da su,
pored postavljanja tabli, pozvali novinare i održali protest.
Naglašavaju da reku Lopatnicu ne daju investitorima malih elektrana od uliva u Ibar pa do
Stanče, jer tu je već godinama razvijen takozvani seoski turizam, a pomenuta reka je
najlepši ukras ovog kraja. Poslednjih godina čak je i registrovano desetak domaćinstava
kojima je to osnovni izvor prihoda i tvrde da domaće i inostrane turiste, koliko priroda, čist
vazduh, zdrava hrana privlači i iskričavo bistra i čista reka. Zato smatraju da će odvođenjem
vode sa nje za elektrane rečno korito ostati suvo, dakle bez riba i rakova i ostalog živog
sveta.
Meštani ne prihvataju obećanja da će se sačuvati biološki minimum i pitaju otkuda država
podržava gradnju mini-hidroelektrana, razgrađujući ono što je sa narodom do sada gradila,
pomažući ih i novčano da tu ostanu i podignu kuće za turiste?
Slično pitanje, uz ocenu o „tako nesuvislom paradoksu”, postavljaju i u „Srbijašumama”. To
državno preduzeća je, gore, dalje od Stanče uz pomenutu rečnu dolinu, od 2011. godine
počelo i pre godinu dana, uz svu potrebnu dokumentaciju i saglasnosti, okončalo gradnju
savremenog i skupocenog reprocentra za proizvodnju mlađi geografski i genetski poznate
rečne pastrmke. Od Milutina Đorđevića, izvršnog direktora za lovstvo i ribolov u
„Srbijašumama” doznajemo da je to preduzeće uložilo oko milion evra u mrestilište čiji je
kapacitet milion komada riblje mlađi godišnje.
– Mlađ potiče od matica baš iz reke Lopatnice i nju ćemo poribljavati kao i reke na
prostorima kojima mi gazdujemo, poput Stare planine, Golije, Radana… Planiramo da u
drugoj fazi proizvodimo mlađ lipljana, a u trećoj mlađ mladice. Nemam ništa protiv mini-
elektrana, ali je neshvatljivo da se planovima predviđa gradnja i odvođenje vode u čak dve
elektrane u neposrednoj blizini našeg vodohvata i mrestilišta. Verujem u reč gradonačelnika
Kraljeva dr Predraga Terzića, koji nam je jasno i glasno obećao da do toga neće doći –
naglašava Đorđević.
U gradskom odeljenju za urbanizam i građevinarstvo, od načelnika Zvonka Kovačevića
saznajemo da, naročito posle uprošćene procedure za dobijanje svih dozvola za gradnju
mini-elektrana, ima velikog interesovanja i pritisaka investitora i za ovu reku. Od pedesetak
predviđenih lokacija na ovom području već je podignuto 18 elektrana, a plan je da se njih
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nekoliko gradi i na Lopatnici, ali…
– Mi smo pre godinu dana izdali lokacijsku dozvolu i bez obzira na to što je u blizini
pomenutog mrestilišta uvereni smo da na kvalitet i količinu vode ta mini-elektrana neće
uticati. Siguran sam da ćemo ubuduće zastati sa tim odobrenjima pogotovo što, uz navedene
razloge i proteste građana, pokrećemo ponovo aktivnosti na ranijem planu o dugoročnijem
snabdevanju vodom grada Kraljeva baš sa reke Lopatnice – kazao je Kovačević.
Što bi se reklo – jedna reka a mnogo žednih…
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